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Zprávy poradních odborů a pracovních skupin

Zpráva Seniorátního odboru mládeže

Aktuální  Seniorátní  odbor mládeže má za sebou k 18. 10. rok svého působení.  Pražský SOM se skládá z osmi
řádných členů, čtyř náhradníků a jednoho virilního člena (Matěj Opočenský, Vršovice) a ke společným poradám
s hojnou účastí se schází zpravidla jednou měsíčně. S nově zvoleným SOMem se podařilo rozšířit zastoupení sborů
v pracovním týmu, což pozitivně ovlivňuje jeho chod a dosah šířených informací. 

Od konce roku 2015 funguje SOM bez druhého virilního člena, faráře pro mládež, což se dlouhodobě ukazuje jako
jeden  ze  zásadních  problémů,  se  kterým  se  musíme  potýkat.  Farář  pro  mládež  má  v seniorátu  pražského
charakteru své zásadní místo – má potenciál sjednocovat, mapovat situace na mládežích v rozdrobeném pražském
seniorátu, osobně motivovat k účasti na akcích mládežníky, ke kterým samotný SOM nemá dosah, působí jako
přirozená autorita a pro SOM je tak zároveň psychickou, morální i intelektuální oporou, zajišťuje SOM i z  čistě
praktického hlediska (auto – odvoz nákupu potravin na SDM atd.), zaštiťuje akce i porady z  teologického hlediska
a především aktivně působí u Martina  ve  Zdi  – je  přítomen během bohoslužeb,  a  je  tedy kdykoli  k  dispozici
v případě  komplikací  (chybějící  služba,  absence  kazatele),  doplňuje  informace  do  ohlášek,  vykonává
po bohoslužbách  pastorační  činnost,  kterou  SOM  není  schopen  (a  ani  nemůže)  zajistit 1,  je  virilním  členem
Martinského grémia a je hlavní zodpovědnou osobou za Noc kostelů u Martina ve Zdi. Z  počátku byl SOM hrdinně
přesvědčen, že lze fungovat provizorně i bez postu faráře pro mládež, především po zkušenostech z  pořádaných
akcí však dospívá k názoru, že je tato funkce jen těžko postradatelná (např. polovíkendovky pro mládež prakticky
nelze pořádat bez autority, která by byla na akci přítomna po celou dobu konání, Noc kostelů je bez přítomnosti
faráře neúplná a její organizace je sice důležitá, ale značně stresující atd.). Situaci dlouhodobě řeší SOM spolu
s komisí pro hledání nového faráře pro mládež. Věříme, že se časem podaří  místo po Jakubovi Malém znovu
zaplnit a jsme vděčni za podporu, kterou máme ze strany Romana Mazura a Lenky Ridzoňové, potažmo celého
seniorátního výboru.

V poslední  době  se  také  potýkáme  s úbytkem  účastníků  na  akcích  –  tento  odliv  do  značné  míry  souvisí
s odchodem SOMu starého, se kterým odešla celá jedna generace mládežníků. Seniorátních akcí se  v poslední
době účastní převážně SOM, místy s podporou hrstky mládežníků, které lze označit jako přátele SOMu (lidé, kteří
jsou přáteli SOMáků, a které se podaří k účasti na akci nenásilně přemluvit). Jen zřídka se akcí účastní mládežníci,
které by k účasti motivoval samotný obsah akce, což vnímáme jako jeden z nejzásadnějších problémů. Akce se
snažíme otevírat směrem ven, témata, kterými se na nich zabýváme, záměrně vybíráme tak, aby měla potenciál
promlouvat k širší veřejnosti, ale zároveň aby jim nechyběl náš evangelický kontext. Propagaci akcí směřujeme na
Facebook, webové stránky, do mailinglistů sborů i účastníků předešlých akcí, informace o akcích ohlašujeme každý
týden u Martina ve Zdi a snažíme se je šířit i za hranice seniorátu. Do jisté míry jsme schopni zajistit i osobní
pozvání,  ale nemáme vazby na všechny mládeže. Některé mládeže  obecně o akce pořádané SOMem nemají
zájem, neboť si  pořádají  akce vlastní.  Klesající  účast na akcích má svůj nepopiratelný vliv na  aktivitu a energii
samotného SOMu. Mnoho SOMáků je navíc v poslední době studijně, pracovně i osobně vytíženo a počáteční
zápal tak vzhledem k situaci místy vystřídala celková únava a ztráta motivace k další organizaci. 

Naopak jako velmi pozitivní vnímám atmosféru, která v týmu panuje. Od počátku se podařilo posilovat vazby mezi
jednotlivými členy SOMu, a k poradám i mimosomáckým akcím se tak scházíme rádi a navzájem se na úrovni
SOMácké práce i mimo ni podporujeme a pomáháme si, což má zásadní vliv na jakoukoli naši činnost. Vytvoření
kompaktního pracovního týmu by tak měl být jeden z prvních cílů nového SOMu (volen na podzim 2017).

SOM během roku  pořádal  podzimní  a  jarní  Seniorátní  dny  mládeže (Soběhrdy  –  Práce  v  církvi,  Rokycany  –
Rumlovy  děti  aneb  Co  je  církev  v našem  pojetí  a  co  znamená  být  evangelíkem?,  společně  se západočeskou
mládeží), tradiční divadelní festival  Svatí blázni a charitativní (nejen mládežnický) ples  Báječnej bál, podzimní a
jarní  polovíkendovku  pro konfirmandy a mladší mládež (Libeň –  Loď, které církev říkáme, Smíchov –  Požehnej
nám pokrmu), Filmový večer (Vinohrady – Chicago Girl), Ekumenické česko-korejské setkání (Kobylisy), tzv. Velký
úterek (kostel sv. Terezie – Kostel nebo postel? aneb Jak prožíváme neděli?),  Buřttek (předprázdninový výlet do

1
 U Martina ve zdi dochází ke střídání farářů, do kostela však přicházejí pravidelně lidé, kteří by uvítali vzhledem

k pastoraci  jednu  konkrétní  kontaktní  farářskou  osobu  –  tento  model  fungoval  v případě  Mikuláše  Vymětala,  částečně
v případě Jakuba Malého
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Sedlce zakončený grilováním na zahradě sboru v Kobylisích),  Sjezdovou kavárnu na Sjezdu mládeže v Třebíči a
Noc kostelů u Martina ve Zdi, kde po celý rok zajišťoval služby a pomoc s chodem bohoslužeb. U některých akcí
zvažujeme  vzhledem  k účasti  jejich  pořádání  do  budoucna  (Filmový  večer,  Buřttek),  jiné,  pravidelně  hojně
navštěvované akce, nám každoročně dokazují,  že práce v mládežnickém odvětví  má smysl  (Báječnej bál,  Svatí
blázni). Za velmi důležitou považujeme motivaci konfirmandů a mladší mládeže k účasti na seniorátních akcích,
které lze docílit díky atraktivně koncipovaným polovíkendovkám – na organizaci tohoto typu akcí však v  současné
chvíli  bez faráře  pro mládež naše síly  ani  autorita  nestačí.  Rádi  bychom v  příštím roce dále  posilovali  vztahy
s korejskou  komunitou  v Kobylisích  a  s katolickou  mládeží  od sv. Terezie,  protože  věříme,  že  mezikulturní  a
mezikonfesní dialog má v církvi své místo a je v rámci něj důležité hledat, co nás spojuje a naučit se chápat i
tolerovat  naši  rozdílnost.  Zároveň  bychom  rádi  dále  prohlubovali  mládežnickou  spolupráci  mezi  jednotlivými
senioráty.

Pražský SOM má před sebou během následujícího roku několik zásadních úkolů – najít co nejrychleji faráře pro
mládež a pokusit se znovu nastartovat svou činnost v plné šíři, zaměřit se na oslovování mládežníků a navyšování
počtu účastníků na akcích, a především najít dostatečný počet kandidátů do nového SOMu, který bude volen na
podzim  2017  u  Martina  ve  Zdi.  Rádi  bychom touto  cestou  poprosili  faráře,  aby  své  mládežníky  podporovali
v účasti na našich akcích i v případné   kandidatuře. Rádi mezi sebou uvítáme aktivní mládežníky a členy silných
mládeží,  ale i  ty,  kteří  se našich akcí  doposud neúčastnili,  nebo přicházejí  ze sborů, kde se mládež neschází.
Zároveň prosíme faráře, kterým od nás nechodí informační e-maily o našich aktivitách, aby nás kontaktovali –
obratem chybu napravíme. 

Termíny akcí mládeže na podzim/zimu:

4. – 6. 11. 2016 Seniorátní dny mládeže na téma Obrazy a víra, Kutná Hora

10. 12. 2016 Divadelní festival Svatí blázni, Divadlo Mana – Vršovice 

13. 1. 2017 Báječnej bál na téma Hoří, má panenko, KC Zahrada

Za pražský SOM, Anna Boučková
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Zpráva o červnové rekreaci seniorů v Chotěboři

(pro 2.řádné zasedání 55.konventu pražského seniorátu 12.11.2016 v Dejvicích podává Mgr.Jaromír Strádal)

Tradiční rekreační pobyt pro seniory v evangelickém středisku v Chotěboři se letos uskutečnil opět v 
červnovém termínu (11.-19.6.2016). Letos pod heslem "KDE DOMOV MŮJ?"

O 31 účastníků se staral 4-členný tým (Žižkov 2) a další dobrovolnice a dobrovolníci z řad účastníků.

V bohatém programu těch 9 dní se vystřídalo celkem 10 hostů. Navštívili jsme bohoslužby v Hradišti u 
Nasavrk, slyšeli jsme kázání sestry farářky Rut Kučerové, slyšeli jsme přednášku o historii a 
archeologických nálezech v Hradišti a okolí, pochutnali si na výborném obědě v hotelu v Nasavrkách, 
potěšili se prohlídkou rodinné ekofarmy/skanzenu v , (to vše v rámci velkého nedělního výletu), sbor ve 
Vilémově u Golčova Jeníkova, slyšeli vyprávění Vojena Syrovátky, tamního současného faráře,  besedovali 
jsme o mládežnických brigádách s bratry Kellerem a Širokým, slyšeli přednášku PhDr.Pavla Říčana a 
besedovali nad jeho nejnovější knihou, cestovali při promítání a vyprávění po Americe a Africe s bratry 
Josefem Bartoškem a Leonardem Tecou, cvičili se sestrou Janou Proskovou, hovořili o tom, jak se žilo na 
evangelických farách i v jiných evangelických rodinách s těmi, kdo tam kdysi vyrůstali, výletovali do 
Chotěboře (zámek), Havlíčkova Brodu (město a nemocnice), slyšeli kytarový koncert Štěpána Buchara a 
společně zpívali a povídali si a procházeli se po lese a odpočívali - a děkovali a přimlouvali se a byli k sobě 
navzájem milí a sdílní a navzájem si pomáhali = prostě požehnaný týden, na který rády vzpomínáme a 
děkujeme všem, kdo umožnili a podpořili jeho uskutečnění a naplnění. (pražský seniorát, žižkovský sbor, 
krabčická Diakonie, chotěbořská školní jídelna aj.)  A těšíme se, že nám bude dopřáno v příštím roce opět 
do Chotěboře vyrazit.

Průměrný věk účastníků byl letos necelých 78 let. Zamýšlený cíl rozšíření a omlazení této skupiny je zatím 
stále spíše ve fázi zrodu. 

= To budiž pozváním pro další bratry a sestry (nejen) ze sborů pražského seniorátu k účasti na příštím ročníku,
který již připravujeme opět na červnový termín:  10.-18.červen 2017

Pražští účastníci byli letos lehce v menšině (14:16). Našim záměrem je nabízet tuto akci jako dobrou 
příležitost k setkávání seniorů z celé naší církve (bývalí spolu-sdruženci, -mládežníci, -brigádníci, -kurzisté, 
-žáci,  -konfirmandi atd.)

Jménem organizačního týmu i všech účastníků děkuji pražskému seniorátu, že umožňuje a podporuje tuto 
specifickou aktivitu.

P.S.:  Fotky lze prohlédnout na http://abejas.rajce.idnes.cz/Chotebor_2016_-_seniori_cerven/

Jaromír Strádal

http://abejas.rajce.idnes.cz/Chotebor_2016_-_seniori_cerven/
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Zpráva o činnosti   poradního odboru pro přechod k samofinancování Pražského seniorátu

Poradní odbor pro přechod na samofinancování začal pracovat v lednu roku 2016. Jeho členy jsou tři faráři: 
Roman Mazur (Libeň), Matěj Opočenský (Vršovice) a Zvonek Šorm (Modřany) a tři laici Tomáš Fendrych 
(Střešovice),. Matěj Cháb (Vinohrady) a Jan Mašek (Dejvice).

Práce odboru je zaměřená na změny, které plynou z probíhající odluky církve od státu – zejména  změny 
financování sborů, a na to jak jsou  zpracovávány na úrovních farních sborů a na úrovni seniorátní. 

Odbor ve spolupráci se seniorátním výborem uspořádal 18. března 2016 seniorátní konferenci ve Strašnicích 
(chtěl bych zde poděkovat za velmi vlídné přijetí ve strašnických sborových prostorách). Program této celkem 
hojně navštívené seniorátní konference se sestával z šesti příspěvků, které proslovili členové odboru a následně z 
diskuse nad tématy křesťanské solidarity a konkrétními příklady solidarit mezi jednotlivými sbory, vztahu křesťana 
k penězům, pohledu na financování církve v minulosti a na možnosti jejího financování v současnosti, praktickými 
příklady práce v této oblasti na sborové úrovni. 

Na základě této konference se odbor dohodl s redakcí Českého bratra na vydání série šesti článků zaměřených na 
témata probíraná na konferenci, které postupně vycházejí od června 2016, poslední vyjde v prosincovém čísle.

V současné době odbor pracuje nad vytvořením informačního materiálu, který by měl pomáhat při orientaci ve 
sborovém financování; vytvoření materiálu pro staršovstva zaměřeného na to, jak by měla nebo mohla být 
staršovstvy uchopena tématika sborové obětavosti a dále plánuje uspořádat seniorátní konferenci zaměřenou na 
problematiku mezi sborové solidarity.

Za poradní odbor pro přechod na samofinancování

Matěj Cháb
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PROJEKT POTRAVINOVÉ POMOCI V ROCE 2016

V projektu potravinové pomoci – vaření polévek a mazání chlebů pro bezdomovce, který odstartoval  v lednu 
2014, jsme pokračovali i tento rok. Tradičně se v chladných měsících připravovala polévka a v teplých měsících 
chleby. K pití byl čaj nebo limonáda. V roce 2015 jsme zařadili k pravidelným středečním vaření ještě navíc pátky a 
ty jsme následně v roce 2016 z organizačních důvodů změnili na čtvrtky. 

Do příprav jídel se v roce 2016 zapojilo při středečních vařeních celkem 14 pražských sborů a při 
čtvrtečních vařeních 14 subjektů. Jídlo se připravovalo celkem 101x. V průměru se připravovalo kolem 100-120 
porcí. S jistotou tedy lze říci, že v roce 2016 jsme připravili přes 10.000 porcí polévek a chlebů.

středy počet čtvrtky počet

Žižkov I 6 Kobylisy 17
Libeň 6 Žižkov II 7
Smíchov 5 L. Kalina a spol. 7
Horní Počernice 4 Strašnice 4
Jižní Město 4 Logos 3
Vinohrady 4 CČSH Radotín 2 2
Jarov 4 Dejvice 2
Nusle 4 Kobylisy Korejci 2
Vršovice 4 Dobříš 2
P. Špirko a spol. 3 Kliment 1
Střešovice 2 M. Marešová 1
Beroun 2 Benešov 1
Radotín 1 Radotín 1
Benešov 1 Střešovice 1

 
Otázkou do budoucna zůstává, zda čtvrteční vaření polévek a přípravu chlebů zachováme, v případě, že ano, je 
potřeba apelovat na ostatní pražské sbory s žádostí o intenzivnější podporu. 

Budeme rádi, když na konventním zasedání zazní zpětná vazba na tuto společnou práci - co dělá 
jednotlivým spolupracovníkům a skupinám radost a daří se jim, co by se mohlo (i ze strany koordinátorů nebo 
seniorátního výboru) změnit nebo zlepšit.

Děkujeme všem za podporu a účast na projektu, a ochotu pomáhat. 

Kontakty: Petr Špirko (petr.spirko@evangnet.cz, 603 971 227) - organizuje středeční vaření // Lukáš 

Kalina (L.kalina@email.cz, 724 611 694) - organizuje čtvrteční vaření
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